

TABLED DOCUMENT NO. 127-127 TABLED ON JUN 13 1995

NATIONAL COMMISSION FOR FRANCOPHONE PARENTS**NEWS RELEASE****FOR IMMEDIATE RELEASE****JUNE 2, 1995**

The Commission nationale des parents francophones (CNPF) [National Commission of Francophone Parents] deplores the Government of the Northwest Territories' failure to grant full implementation of school management to its francophone parents. This right, enshrined in the *Canadian Charter of Rights and Freedoms*, is recognized by two judgments rendered by the Supreme Court of Canada and is in force in the majority of Canadian provinces.

The Northwest Territories education bill relegates francophone parents to a purely advisory position and relegates future school management for the official-language minority to the discretion of the minister and school boards controlled by the majority. This bill, which could pass in the third reading next week, is clearly unconstitutional.

According to Gilbert Savard, CNPF president, there is no doubt the national organization will support the Francophone Parents Association of Yellowknife, if circumstances warrant, in its bid to reactivate the legal action initiated in 1990 but shelved in 1992 because of an agreement reached with the territorial government concerning school management.

"It's sad to be reduced to this," says Gilbert Savard. "The francophone parents are too often obliged to turn to the courts. What we are asking, essentially, is that the act establish a management entity, creates an education district, identifies voters and defines an implementation process. There is an important judicial precedent in this case and there are excellent management models in force in neighbouring jurisdictions, such as the Yukon, for example."

Created in 1979, the CNPF represents nine provincial and two territorial parents associations. Its mandate is to work for the development of French first-language instruction across the country.

- 30 -

From: Armand Bédard, general manager
Saint-Boniface (Manitoba)

JUN 14 1995



la commission nationale des parents francophones

COMMUNIQUÉ

Diffusion immédiate

le 2 juin 1995

La Commission nationale des parents francophones (CNPF) trouve déplorable que le gouvernement des Territoires du Nord-Ouest n'accorde pas la pleine gestion scolaire à ses parents francophones. Ce droit enraciné dans la Charte canadienne des droits et libertés est reconnu par deux jugements de la Cour suprême du Canada et s'exerce dans une majorité des provinces canadiennes.

Dans sa version actuelle, le projet de révision de la Loi sur l'éducation des Territoires maintient les parents francophones dans un rôle purement consultatif et relègue une possible gestion scolaire par la minorité à la discrétion du ministre et des organismes scolaires de la majorité. Le projet qui pourrait franchir le cap de la 3^e lecture la semaine prochaine est nettement inconstitutionnel.

Selon le président de la CNPF, Gilbert Savard, il ne fait pas de doute que l'organisme national appuiera l'Association des parents francophones de Yellowknife dans sa démarche de réactiver, si les circonstances l'exigent, la poursuite intentée en 1990 et mise en veilleuse en 1992 en raison d'un engagement du gouvernement territorial face à la gestion scolaire.

"C'est dommage d'en arriver là, estime Gilbert Savard. Les parents francophones sont trop souvent obligés de se tourner vers les tribunaux. Ce qu'on demande, c'est essentiellement que la loi établisse une entité de gestion, crée un territoire, identifie une clientèle d'électeurs et définitisse un processus de mise en œuvre. Il y a une importante jurisprudence dans ce dossier et il existe d'excellents modèles de gestion en vigueur dans les juridictions voisines, par exemple au Yukon."

Fondée en 1978, la CNPF regroupe neuf associations provinciales et deux associations territoriales de parents francophones. Son mandat est de travailler à l'épanouissement de l'éducation en français langue première à l'échelle du pays.

-30-

Source: Armand Bédard, directeur général
Saint-Boniface (Manitoba)
(204) 231-1371

200a-170, rue Marion • Saint-Boniface (Manitoba) R2H 0T4
tél: (204) 231-1371 • 1-800-665-5148 télécopieur: (204) 233-0358